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Intro
2022 is op alle vlakken weer een bijzonder intens jaar geweest voor ons team.

Een beleidsplan (de beleidslingo bergen we weer eens op voor vier jaar!), het 

borgen van kennis over rekenmachines (ICE ICE baby!), het documenteren van het 

bouwproces van een mast (nog eens ICE ICE baby!), asbest (het ondertussen verboden 

woord in ons team sinds het vertrek van collega Peter!), erfgoedklassen (schimmels 

zijn superboeiend!), de warme portrettenreeks van gepassioneerde mensen in onze 

sector (bedankt allemaal voor jullie engagement!)… zoals jullie zullen lezen, is het 

allemaal de revue gepasseerd.

Inhoudelijk draaide ETWIE op volle toeren. Met onze vrijwillig medewerkers Joost en 

Luc, twee stagiaires Donna en Viktoria en jobstudente Valentine was er trouwens extra 

leven in de brouwerij. Wel ja,  eigenlijk de katoenspinnerij. 

Maar 2022 was ook het jaar dat collega Lieselot op de pauzeknop duwde. ETWIE 

probeert een warm team te zijn met veel aandacht voor elkaar. Erfgoed is voor ons 

essentieel, maar zelfzorg is nog belangrijker. Iedereen binnen de organisatie is dan ook 

heel blij dat Lieselot ons team terug vervoegd heeft, en niet alleen omdat ze de beste 

brownies bakt!

Ondertussen zijn we al volop in de weer om het TWI-erfgoed te laten schitteren in 

2023. 

Tot volgend jaar!

Team ETWIE

Coverfoto: 
Detailfoto van de ruwe asbestvezel uit de collectie van het Asbestmuseum in Rotterdam 
© ETWIE
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Eindelijk terug een ontmoetingsdag in 2022! © Martin Corlazolli



ETWIE IN CIJFERS
2022

 medewerkers vaste 
medewerkers 

projectmede-
werker

jobstudentstagiairs vrijwilligers
11 5= + ++ + 21 12

bibliografische
referenties in de bibliografie 

'industrieel erfgoed' en
'industriële archeologie’

8.925

pagina’s in de 
kennisbank

1.737
TWIE-brochures 

of artikelen in 
vakbladen 

18

 informatie- en 
expertisevragen die 

behandeld werden, goed 
voor 93 uur directe 

dienstverlening

240

 herbestemmingstrajecten 
die begeleid zijn

38
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TWIE-brochures 
of artikelen in 

vakbladen 

ONLINE 

 gebruikers op de 
website

Facebook volgers
Instagram volgers

paginaweergaven

59.825 160.000

1.779 822

49% 51% 
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Een koude winterdag in januari 2022, en toch staan ‘de mannen van De Scute’ 
buiten. Ze wachten er op een lading hout. Niet zomaar hout, maar hout van 
een bijzondere kwaliteit waarmee ze een nieuwe scheepsmast zullen maken 
voor de Blankenbergse vissersschuit B1 Sint-Pieter.

Het belooft een experimentele trip te worden, want dit soort mast hebben 
ze nog nooit gemaakt. Gelukkig staat ervaren scheepsbouwer en vriend des 
huizes Jan Vandamme paraat met al zijn kennis en kunde, en zijn de leden van 
de vereniging zelf niet bang om te testen en te hertesten. Het hele proces van 
hout tot mast wordt ondertussen vastgelegd op beeld in het kader van het 
project Focus Vakmanschap, onder leiding van ETWIE.1 

Hoe dat nu in zijn werk gaat, zo’n mast maken? We nemen je graag op 
sleeptouw!

Uit het goede hout gesneden
Vandaag worden masten vaak van aluminium of hightech kunststof gemaakt, 
maar dat zou op een erfgoedschip als de Blankenbergse schuit uit de toon 
vallen. Traditioneel gezien worden scheepsmasten gemaakt uit één lange 
hoge naaldboom. De Scute en Vandamme kiezen echter voor een houten 

1  Focus Vakmanschap is een meerjarig project dat inzet op hoe we vakmanschap en 

immaterieel erfgoed kunnen filmen, delen en activeren. Het is een samenwerking 

tussen Bokrijk | Vakmanschap & Erfgoed, ETWIE, CAG, CEMPER, Histories, PARCUM, 

FARO en Werkplaats Immaterieel Erfgoed. Meer lezen? https://etwie.be/nl/

kennisbank/projecten/focus-vakmanschap-maritiem-erfgoed-2022.  

Een koude winterdag in januari 2022, 
en toch staan ‘de mannen van De Scute’ 

buiten. Ze wachten er op een lading 
hout. Niet zomaar hout, maar hout van 

een bijzondere kwaliteit waarmee ze 
een nieuwe scheepsmast zullen maken 
voor de Blankenbergse vissersschuit B1 

Sint-Pieter.

Alle zeilen bijgezet 
in Blankenberge
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gelamineerde mast. Dit soort mast is hol en bestaat uit meerdere 
houten balken die aan elkaar gelijmd worden. Dat maakt de mast 
heel stevig en sterk bestand tegen allerlei soorten invloeden van 
buitenaf. Het is een heuse uitdaging waarbij nauwkeurig rekenen, 
passen en meten heel belangrijk is.

Eerst en vooral is daarbij de keuze van het hout enorm 
bepalend. De mast moet immers sterk en stevig worden, dus 
alleen het beste is goed genoeg. Er wordt ‘Oregon Pine in 
kroonkwaliteit’ besteld. Dit type naaldboom groeit heel traag 
in koudere oorden, waardoor de jaarringen dichter bij elkaar 
komen te liggen en het hout sterker en tegelijk nog voldoende 
licht is. Knopen of spint mogen niet in het hout aanwezig zijn, 
want die zorgen voor zwakke punten. Ook de manier van zagen 
is belangrijk. Kwartiersgezaagd hout is stabieler, krimpt veel 

De ploeg van De Scute vzw © Martin Corlazzoli

minder en trekt niet zo krom als dosse gezaagd hout. Trek gerust 
de portemonnee al open, want deze manier van verzagen heeft 
een kleiner rendement en is dus logischerwijs duurder. 

De te bouwen scheepsmast bestaat uit een binnenmast en 
een buitenmast. De interne mast komt tot een hoogte van ca. 
5 meter waarbij het uiteinde ‘verjongd’ wordt: de mast wordt 
dunner en smaller naar boven toe. De buitenmast heeft een 
lengte van 14 meter, waarbij het bovenste deel nog eens extra 
versterkt wordt binnenin. Ook deze mast wordt iets smaller 
naar boven toe. Aan de basis wordt er een heel stevige kubus 
gebouwd, die in de mastbalk past. Onderaan wordt de mast 
extra verstevigd door deze vol te maken. 
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Een sterk staaltje vakmanschap

De losse houten onderdelen liggen languit in de loods van De 
Scute en het puzzelen kan beginnen! Dat lijkt gemakkelijker dan 
het is, want zoals je op de foto kan zien zijn de balken hout 
over de lengte verzaagd met een bepaalde hoek. Binnenin is 
de hoek 90 graden en de ene houten balk moet 100 procent 
perfect passen in de volgende houten balk, zodanig dat er een 
twaalfhoek gevormd kan worden. Voor deze mast worden op 
die manier 12 balken hout in elkaar gepast. Door deze 12 balken 
kan de wanddikte enigszins beperkt worden terwijl de mast 
wel sterk is én er voldoende lijmoppervlak gecreëerd wordt. 
Midden op zee wil je namelijk niet dat de mast in twee breekt! 
Ook in de lengte worden er onderdelen aan elkaar gelijmd. 
Daarom worden de uiteindes van de houten balken onder 
een lange, schuine hoek ingekort om zoveel mogelijk lijmop-
pervlak te bekomen. Op die manier worden de twee uiteinden 
van de balken met elkaar verbonden. Het lijmen gebeurt met 
epoxylijm, een tweecomponentenlijm die, als het droogt, lijkt 
op plastic en quasi onbreekbaar is. De Scute kocht enkele 
warmtelampen aan om de lijm extra snel te laten drogen en al 

gauw kunnen ze aan het schuren beginnen. Na wat kilo’s stof is 
de binnenmast helemaal klaar! 

Als de binnenmast een testje was, volgt nu het grote werk: de 
meterslange buitenste mast. Net zoals de kleine interne mast 
bestaat ook deze uit twaalf lange houten balken die samen 
een goed opgebouwde cilinder vormen. Opnieuw komt er heel 
wat meet- en paswerk bij te kijken en moeten de balken in de 
hoogte aan elkaar verlijmd en naar boven toe smaller gemaakt 
worden. Het volledige team van de Scute is nodig om de lange 
balken in elkaar te passen tot een cilindervorm. Het lijmen 
gebeurt deze keer ook met epoxylijm, maar met een zwarte 
kleurstof. Dat zorgt bij afwerking voor een mooi effect aan de 
buitenkant. Opnieuw heel wat uren schuren later is ook de 
buitenmast voltooid. 

De laatste loodjes

Dan volgt de afwerking: de masttop, het valblok, de mastvoet 
en het oliën. De mastvoet is het onderste deel van de mast en 
moet in de mastbank passen, de uitsparing voor de mast in het 
schip. Daar past een vierkant in, wat betekent dat er nog extra 
delen rond de cilindervormige mast moeten gelijmd worden. 
Na opnieuw heel wat meet-, zaag- en schuurwerk is de voet 
klaar en wrijven de mannen deze in met epoxylijm die uithardt. 
Op naar de top van de mast, waar een extra balkvormig deel 
geplaatst wordt. Daarin monteren ze een ijzeren katrolwiel, het 
wiel waarop ‘het val’ loopt: het touw waarmee het grootzeil 
omhoog gehesen wordt. Helemaal bovenaan, boven de balk 
met het katrolwiel dus, loopt de mast uit op een kegelvorm. 
Op deze top wordt beslag in roestvrij staal geplaatst, waaraan 
later een vaandel of windvaan kan worden vastgemaakt. Om 
voldoende zichtbaar en herkenbaar te zijn vanop zee, wordt de 
top van de mast hagelwit geschilderd. 

De balken van de mast © Martin Corlazzoli
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Na vier maanden werk is het tijd voor de finishing touch: het 
beschermen van de houten scheepsmast tegen de weerele-
menten. De Scute kan kiezen uit schilderen, vernissen of 
oliën en gaat voor het laatste. Olie zorgt ervoor dat het hout 
nog kan leven, dat het niet volledig alles afsluit. De olie vormt 
geen scherm, maar vult de poriën en de nerven van het hout. 
Olie kan mee bewegen met een mast die voortdurend onder 
spanning komt door de kracht van de zeilen en de slingerbewe-
gingen van het schip. Het verschil met een vernis is groot: die 
sluit het hout af aan de oppervlakte. Zout, wind, regen en zon 
krijgen vrij spel eenmaal er barstjes ontstaan in het vernis. En 
dat duurt nooit lang met een bewegend schip onder invloed 
van al deze weerselementen. Scheurvorming en houtrot is iets 
wat absoluut te vermijden is! 

De Scute kiest voor rauwe lijnolie, door een oliemolen uit 
lijnzaad geslagen. De lijnolie wordt verdund met terpentijn 
tot een waterige vloeistof en in meerdere lagen op het 
hout aangebracht, tot het helemaal verzadigd is. De mooie 
glanzende lichtbruine kleur laat niet raden dat de scheepsmast 
heel kleverig is, dus opletten geblazen! 

Ziezo, 14 meter hout, maar dan door vele handen omgevormd 
tot een veilige, stevige en werkbare scheepsmast, is klaar voor 
de B1 Sint-Pieter. Le moment suprême: Frank Panesi, voorzitter 
van De Scute legt een oude Belgische munt op de kielbalk. Die 
moet het schip en de bemanning behoeden voor tegenspoed; 
tradities zijn er immers om in ere te houden. En dan kan de 
mast erop met hulp van een kraan! Nog enkele spieën worden 
tussen mastbank en mast geslagen om de mast zeker op z’n 
plek te houden. 
Een grote dankjewel aan alle helpers en sponsors die deze 
machtige mast tot een goed einde hebben gebracht! En nu, de 
zee op…

Meer weten? 
Neem dan contact op met Lieselot en Joost via 
lieselot@etwie.be en joost@etwie.be.

Schuren van de binnenmast 
© Luc Daelemans

De buitenmast wordt in elkaar gepast 
© Luc Daelemans

De buitenmast wordt in elkaar gepast 
© Luc Daelemans

mailto:lieselot%40etwie.be?subject=
mailto:%20joost%40etwie.be?subject=


Voor sommigen een administratieve 
nachtmerrie die louter veel planlast met 
zich meebrengt, voor anderen een kans 

om uit te blinken met beleidslingo. 2022 
is voor organisaties in de erfgoedsector 
een zogenaamd ‘beleidsplanningsjaar’. 

Maar wat wil dat nu juist zeggen, en hoe 
gaan we bij ETWIE om met dit proces?  

Over de zin en onzin van een… 
beleidsplan

Organisaties die een subsidie ontvangen van de Vlaamse overheid werken 
veelal in cycli van vijf jaar. Een museum, een archief, een bibliotheek of een 
dienstverlenende organisatie zoals ETWIE moeten dus op regelmatige basis 
hun werking evalueren en verbeteren. Onze huidige werking loopt van 2019 
tot en met 2023. Vanaf 2024 start dan een nieuwe beleidsperiode, met een 
nieuw inhoudelijk en zakelijk plan. 

Dat plan moet natuurlijk ruim op voorhand ingediend worden. De deadline 
voor deze ronde lag op 15 januari 2023. Dit wil zeggen dat een belangrijk deel 
van onze tijd in 2022 gegaan is naar de evaluatie van de huidige werking en het 
schrijven van nieuwe doelstellingen en acties. Het is een belangrijk proces: het 
is namelijk altijd een goed idee om de eigen werking voor de spiegel te houden 
en bij te sturen waar nodig.

Dromen en SWOT 

Alle facetten van het proces zijn belangrijk, maar in dit stuk lichten we er graag 
twee uit: het dromen over de toekomst en de SWOT-analyse. 
Geen gemakkelijke oefening, maar wel een leuke: waar zien we de organisatie 
binnen 20 jaar staan? Hoe willen we dat het erfgoed zelf evolueert? Wat willen 
we bereiken voor het erfgoed? Het is de droom van het team dat de impact van 
het TWI-erfgoed toeneemt tot op een punt dat het een evidentie is. Dat het 
erfgoed zelf is ingeburgerd en zorgt voor verwondering. Het wordt niet meer in 
vraag gesteld. Of om het met een cliché uit te drukken: de stoommachine komt 
op het niveau van het zelfportret van Rubens te staan.

Een SWOT-analyse is een veel gebruikte techniek om sterke en zwakke 
punten binnen een organisatie te benoemen. Dit vullen we aan met kansen 
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EEN NIEUW 
HOOFDSTUK 
VOOR ETWIE

2024-2028
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en bedreigingen die zich vaak buiten de organisatie bevinden. 
Als je al die informatie in een rooster plakt, dan zie je vanzelf 
hoe het werk in het team moet evolueren. Belangrijk dus, 
die SWOT-analyse! Uit de gevoerde analyse in het voorjaar is 
duidelijk geworden dat het team het beste werk aflevert als het 

 EXPERTISECEL VOOR TECHNISCH, 
WETENSCHAPPELIJK EN INDUSTRIEEL ERFGOED

ZORG VOOR 
-ERFGOED

u Sensibiliseren via 
 communicatie en 
 evenementen

v Bruggen bouwen tussen  
mensen en/of organisaties 

w Projecten opstarten 
 en coördineren

ACTIEF REACTIEF

u Vragen  
beantwoorden 

v Meewerken aan 
 bestaande projecten

werkt aan concrete, afgebakende projecten. Op die sterkte zet 
ons nieuw plan dan ook graag in. We maken als team duidelijke 
keuzes, niet alleen in de thema’s die we behandelen, maar 
vooral in de dienstverlening die we aanbieden.
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Veel gebruikte beleidstermen en wat ze 
eigenlijk betekenen

Snel schakelen

Erfgoed is geen rallysport, maar toch wordt er naar 
hartenlust geschakeld. Als we snel schakelen, dan 
bedoelen we eigenlijk dat we snel willen inspelen op 
een vaak niet voorziene situatie. Of dat we gewoon 
haastig zijn. 

Pingpongen 

Een eerste versie van een tekst is vaak nog niet rijp om 
gepubliceerd te worden. Door even te pingpongen, en 
de tekst dus voor feedback te bezorgen aan een collega, 
kan een tekst alleen maar beter worden.  

Terugkoppelen

Tijdens een vergadering duiken soms goede voorstellen 
op. Het lukt niet altijd om daar meteen op te reageren 
of om meteen een beslissing te nemen, want je moet 
even terugkoppelen met een collega of met het team. 
Bespreken dus.

Uitrollen

Een plan of een actie uitrollen… wil eigenlijk zeggen dat 
je iets stapsgewijs gaat aanpakken.

En wat na 15 januari 2023? 

In de maanden februari en maart stonden gesprekken met de 
commissie gepland die alle plannen van alle dienstverlenende 
organisaties beoordeelt. Nadat die horde is genomen, is het 
wachten tot 15 mei. Dan verschijnen de pre-adviezen. In die 
adviezen staat de inhoudelijke feedback van de commissie 
over het plan. Als organisatie heb je het recht om een repliek 
te schrijven op die inhoudelijk feedback, met als doel feitelijke 
fouten aan te stippen en te verbeteren. Nadat de commissie 
de replieken in overweging heeft genomen, verschijnen de 
definitieve adviezen nog voor de start van de zomervakantie. 
In het najaar worden de adviezen dan gekoppeld aan de 
beschikbare budgetten voor de erfgoedsector. Spannende 
tijden dus!

Meer weten?
Meer weten over het nieuwe beleidsplan van ETWIE? Neem 
dan contact op met Joeri via joeri@etwie.be.
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In vorige edities van het jaarboek kan 
je lezen hoe ETWIE werkt rond het 

erfgoed van textiel. We doen dit met 
heel wat verschillende partners, van 

West-Vlaanderen tot Limburg. 

Een onderzoeksbalans 
textielerfgoed

In 2022 gaat in het netwerk veel aandacht uit naar kennis en onderzoek, een 
domein waar er veel noden zijn:
 
• Welke kennis bevindt er zich in Vlaanderen?
• Welke expertise ontbreekt er en waar moet er nieuw onderzoek naar 

gebeuren? 
• Wat kunnen we doen om het onderzoek rond textielerfgoed te versterken? 
• Wat is er nodig om het onderzoek naar textielerfgoed onder de aandacht 

te brengen?

De werkgroep onderzoek, bestaande uit erfgoedwerkers uit verschillende 
erfgoedorganisaties, buigt zich over deze vragen. We beslissen een aanzet te 
geven door het opmaken van een onderzoeksbalans textielerfgoed.

Wat is een onderzoekbans?

Een onderzoeksbalans is in de eerste plaats een onderzoeksinstrument. Als 
publicatie geeft het een overzicht van het erfgoed- en historisch onderzoek 
rond textielerfgoed in Vlaanderen. We willen het instrument laten uitgroeien 
tot een permanente aanzet voor toekomstig onderzoek.

Verder wil een onderzoeksbalans een greep houden op het groeiende corpus 
aan boeken en artikelen, onderzoeken welke uitdagingen blijven bestaan, de 
onderzoekshiaten blootleggen en toekomstig onderzoek inspireren.

De onderzoeksbalans textielerfgoed is een uitdieping van de onderzoeksbalans 
Industrieel Erfgoed, door ons uitgewerkt in 2020. Hierin zijn al een aantal 
hoofdstukken over textielerfgoed uitgewerkt, waaronder breigoednijverheid, 
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katoen, jute en vlasnijverheid. Die onderzoeksbalans is en blijft, 
naast onze ETWIE-kennisbank, een belangrijk instrument om 
het erfgoedonderzoek in de kijker te plaatsen. De onderzoeks-
balans Industrieel Erfgoed kan je vinden op de ETWIE-website. 

Hoe gaan we te werk?

We stellen de vraag aan specialisten in hun vakgebied om een 
bijdrage te schrijven over een bepaald thema en zo mee te 
werken om het onderzoek rond het textielerfgoed meer onder 

de aandacht te brengen. Welk onderzoek is er de afgelopen 20 
jaar verricht en welke aspecten blijven onderbelicht? ETWIE 
neemt zelf ook twee thema’s voor zijn rekening: asbest (hoe 
kan het ook anders) en immaterieel textielerfgoed. Bestaat er 
geen recent onderzoek, dan kan ook verder terug in de tijd 
gekeken worden. Wanneer het interessant is voor het textiel-
erfgoed in Vlaanderen kunnen ook onderzoek en bronnen uit 
andere landen opgenomen worden. Onuitgegeven publicaties 
en onderzoek kunnen tevens deel uitmaken van de onderzoeks-
balans textielerfgoed.

 Microscopisch onderzoek van een weefsel © N. Ortega
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In deze eerste versie nemen we uiteindelijk negen thema’s 
onder de loep: asbest en textiel, Belgische designermode, 
het immaterieel erfgoed van textiel, kunststoffen in textiel, 
religieus textiel, textielconservatie, -restauratie en -veredeling, 
technisch textiel en Vlaamse wandtapijtkunst. Deze worden 
samengevoegd met de reeds bestaande bijdragen over de 
breigoednijverheid, jute, katoen en de schoenen- en vlasnij-
verheid uit de originele onderzoeksbalans. Alle bijdrages 
worden nagelezen door een redactieraad. De onderzoeks-
balans textielerfgoed is een digitale publicatie die periodiek kan 
aangevuld, aangepast en uitgebreid worden.

Hoe staat het met het onderzoek naar ons  
textielerfgoed in Vlaanderen en Brussel?

We lezen in de onderzoeksbalans dat er al veel onderzoek 
gebeurde naar ons textielverleden. Toch zijn er nog veel 
aspecten die onderbelicht zijn gebleven:

• Onderzoek naar bedrijven die asbestkoord en -textiel 
vervaardigen is nog niet uitgevoerd. Asbest is nochtans een 
veelvoorkomende textieltoepassing. Zo vind je het terug in 
doeken, koorden en beschermende kledij.

• Kennisoverdracht van textieltechnieken is een acuut thema. 
Vooral de zichtbaarheid van het immaterieel textielerfgoed 
moet worden vergroot, met het oog op het documenteren 
en borgen. Joeri noemt het immaterieel erfgoed van textiel 
een onontgonnen onderzoeksterrein.

• Het industrieel erfgoed van de jutenijverheid is nog maar 
beperkt onderzocht. Recent onderzoek gaat voornamelijk 
in op herbruikbaarheid en milieuvriendelijkheid, maar 
weinig tot niet over het erfgoed van de sector. 

• Over de katoenverwerkende industrie is al veel onderzoek 
verschenen. Over de distributie, de productiemethodes en 
-technieken daarentegen niet. 

• Er is opvallend veel onderzoek gedaan naar synthetische 
vezels. De kennis van kunststoffen in Belgische collecties 
is veel minder bestudeerd. Ook is niet geweten hoeveel 
kunststoffen er in de mode- en textielcollecties zitten en 
hoe men hiermee moet omgaan. 

• Bij religieus textielerfgoed gebeurde er voornamelijk 
onderzoek naar katholiek textiel. Niet-katholiek erfgoed 
wordt nog maar recent geïnventariseerd en anglicaanse en 
orthodoxe textilia komen in Vlaanderen amper aan bod.

• Veel noden situeren zich in het onderzoek naar de 
conservatie en restauratie van textielerfgoed. Het reinigen 
van textiel en de degradatieprocessen moeten grondig 
bestudeerd worden om het erfgoed gepast te kunnen 
bewaren en behandelen. 

• Technisch textiel vormt het thema van onderzoek binnen 
de vakken chemie, textiel- en materiaalkunde, maar komt 
nauwelijks aan bod in de historische opleidingen. 

• Vlaamse wandtapijten worden niet enkel geproduceerd 
voor de 20e eeuw. In de 21e eeuw speelt Vlaanderen 
nog steeds een belangrijke rol op vlak van hedendaagse 
wandtapijtkunst. Dit aspect blijft nog onderbelicht in het 
onderzoek. 
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Wat is het resultaat?

De onderzoeksbalans textielerfgoed kan je online raadplegen 
en downloaden. Kijk hiervoor in de downloadrubriek op 
www.etwie.be.

Meer weten?
Heb je een aanvulling, correctie of wil je graag je onderzoek rond 
een aspect van het textielerfgoed in Vlaanderen in een bijdrage 
voor deze onderzoeksbalans gieten? Neem dan contact op met 
Sanne via sanne@etwie.be. 

http://www.etwie.be
mailto:sanne@etwie.be


Vier keer vijf halve dagen leeractiviteiten 
organiseren, daar gaat flink wat werk 
aan vooraf. In het jaarboek van 2021 

kan je nalezen hoe we plannen maakten 
voor de leeractiviteiten, hoe dat 

creatieve proces verliep en hoe we het 
aspect 'tijd' tussen de bezoeken van 

de klas in op een interessante manier 
hebben uitgespeeld. Maar planning is 

één, uitvoeren (en de voorbereiding 
daarvoor) zijn twee. In dit artikel zoomen 
we even in op wat er allemaal tijdens de 

effectieve 'Erfgoedklas' gebeurd is. 

Eén jaar Erfgoedklassen

Eind 2021 bevind Erfgoedklassen zich nog in de voorbereidende fase. Voor 
elk duo (een school en een erfgoedspeler) is een programma participatief 
samengesteld. Dat betekent: meerdere keren samenkomen, ideeën 
sprokkelen, en sneuvelprogramma’s opstellen om gaandeweg te verfijnen. 
Eens alle neuzen in dezelfde richting staan, begint in 2022 het echte werk. De 
activiteiten worden uitgewerkt, de begeleidende leerkracht en erfgoedspeler 
ontvangen alle informatie en waar nodig doorlopen we samen de activiteit als 
oefening. De nodige materialen worden met beperkt budget bijeen gepuzzeld 
en zo veel mogelijk stappen worden vooraf uitgetest. Tussen creatief idee en 
praktijk zitten immers vaak een hoop praktische valkuilen (en problemen met 
timing) verborgen die je pas opmerkt bij het uitvoeren.

Omdat een werkjaar binnen het erfgoedveld niet parallel loopt met een 
schooljaar in het onderwijs, vallen de Erfgoedklassen in 2022 uiteen in twee 
grote blokken. Eerst is er een bijzonder intensief voorjaar om alles klaar te 
stomen voor de klassen die in schooljaar 2021-2022 erfgoedklassen doen. 
Hierbij is er veel ontlading en vreugde wanneer alles volgens plan verloopt en de 
kinderen zichtbaar genieten. Na een korte rustpauze tijdens de zomervakantie 
volgt dan een inspirerend najaar vol nieuwe ontmoetingen, plaatsbezoeken, 
brainstorms en plannen om de erfgoedklassen van schooljaar 2022-2023 klaar 
te stomen.
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Wat zijn Erfgoedklassen?

In het schooljaar 2021-22 en 2022-23 timmert ETWIE 
aan het project Erfgoedklassen. Samen met Elien De 
Meyere, lector wereldoriëntatie en medewerker bij 
de onderzoekslijn Erfgoededucatie van het expertis-
ecentrum Onderwijsinnovatie bij VIVES, ontwikkelen 
we meerdere leertrajecten in West-Vlaanderen waarbij 
klassen vijf halve dagen lang hun klaslokaal inruilen voor 
lessen in en met erfgoed. Dit project komt tot stand met 
subsidies van het bovenlokaal cultuurdecreet.

De leerkracht en de betrokken erfgoedspeler (die 
zich op fiets- of wandelafstand van elkaar bevinden!) 
vormen een duo. Vertrekkende van hun input, 
mogelijkheden en noden werken we samen praktijk-
gerichte leeractiviteiten uit in een authentieke context. 
Zo willen we onder andere het grote potentieel van 
technisch, industrieel en ambachtelijk erfgoed voor het 
(STEM-)onderwijs in de verf zetten, maar ook boeiend 
didactisch materiaal uit musea of verzamelingen 
beschikbaar maken voor de klas. Tegelijk laat dit project 
veel ruimte voor experiment met andere werkvormen 
en elementen die binnen een andere context schaarser 
zijn, zoals tijd (om pakweg schimmels te cultiveren in 
het museum van De Oude Kaasmakerij).

Het voorjaar

In het voorjaar zijn er vier duo’s die hun erfgoedklas uitvoeren. 
Dat betekent dat er twintig halve dagen vol leeractiviteiten 
uitgewerkt zijn. Er zijn voor dit artikel te veel activiteiten om 
helemaal in detail te gaan, maar ik pik er graag mijn persoonlijke 
hoogtepunten uit:

Er worden twee escapegames uitgewerkt, een uitgebreide voor 
de Oude Kaasmakerij in Zonnebeke (duur van 2 uur) en een 
kortere voor het schrijnwerkersmuseum ‘De Temmerman en 
zijn Alaam’ in Izegem (duur van 1 uur). Zo’n escapegame is een 
manier om gericht kennis te maken met een productieproces 
dat stapsgewijs wordt doorlopen (proces in oude kaasfabriek) 
of met enkele essentiële stukken uit een veel grotere collectie 
uitgestalde items (gereedschappen van de timmerman). De 
op te lossen puzzels zijn bovendien heel geschikt om ‘duffe’ 
wiskunde of oefeningen rond maten en gewichten op een 
uitdagende manier te verwerken.

Leerlingen hebben de cijfercode gekraakt en kunnen de magneet 
vrijspelen om hun volgende opdracht in de escapegame tot een goed 
einde te brengen © ETWIE
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Er zijn voor een activiteit in het schrijnwerkersmuseum tapijt-
resten gesprokkeld bij bedrijven waarmee de leerlingen een 
replica kunnen maken van een gereedschapstasje uit de 
museumcollectie. Het gaat om het typische eerste gereed-
schapstasje voor een kind van een schrijnwerker. Na een 
grondige voorbereiding volgt een geslaagde workshop. Het valt 
op hoe weinig leerlingen uit het vijfde leerjaar eigenlijk een 
hamer, zaag of schroevendraaier kunnen gebruiken. Zowel de 
begeleider van het museum als de leerkracht waren achteraf 
in hun nopjes, tevreden dat ze de kinderen hiermee hebben 
kunnen leren omgaan.

Het Bakkerijmuseum in Veurne, de enige erfgoedspeler in de 
groep met een eigen educatief medewerker, pakt tijdens de 
Erfgoedklassen dan weer uit met een depotbingo. Heel leuk 
gemaakt en een activiteit die erg goed scoort bij de leerlingen. 
Zo ontdekken de kinderen dat bij een museum heel wat meer 
komt kijken dan wat je als gewone museumbezoeker ziet. Wat 
een museum laat zien in de tentoonstelling is slechts het topje 
van de ijsberg. De uitdaging is het sorteren, categoriseren, 

onderzoeken, aanvullen, onderhouden en conserveren van de 
veel ruimere collectie. In het Bakkerijmuseum gaan leerlingen 
ook met wieken en piepschuimballetjes aan de slag om te 
onderzoeken hoeveel wieken een windmolen eigenlijk nodig 
heeft. Is meer beter? Volstaan twee stuks? Maakt het uit vanuit 
welke richting de wind blaast? Of maakt de hoek van de wiek 
ten opzichte van de as een verschil? Hoeveel wieken zijn er 
nodig om een bepaalde kracht op te wekken en hoe meet je 
dat?

Zelf hielpen we de kopersmid om de leeractiviteiten activiteiten 
te begeleiden. Omdat er in een actief atelier gewerkt wordt, 
is het handig als er naast de smid een extra persoon helpt om 
alles in de gaten te houden, zodat een leerling niet per ongeluk 
een machine start of zich bezeerd aan scherp restmateriaal. Het 
was boeiend om te zien hoe een meisje rustig en gedecideerd 
de nochtans erg buigbare koperen nageltjes wist in te kloppen, 
terwijl de jongens – enigszins aangewakkerd door een ietwat 
competitieve sfeer – haar probeerden bij te benen door harder 
en sneller te timmeren, met alleen maar geplooide nagels 
tot gevolg. Slow and steady, niet brute kracht, wint de race. 
Daarnaast had ik niet verwacht dat het opblinken van plaatjes 
koper met koperpoets, een doekje en heel wat wrijfwerk zo’n 
succes zou zijn bij de kinderen. Maar de evolutie zien van 
grauwe plaat naar glanzend koper blijkt een enorme motivator. 

Mijn persoonlijke favoriet, die ook in het jaarboek van 2021 al 
beschreven staat, blijft het kweken van schimmels in de Oude 
Kaasmakerij. Het is ronduit fascinerend om de leerlingen aan de 
slag te zien gaan met het nemen van staaltjes om te kweken (in 
de ene oefening) of juist de groei van schimmels te voorkomen 
(in de andere oefening). Van toiletbrillen, de neus van een koe 
en de hoekjes van de vloer waar je moeilijk kan vegen worden 
staaltjes genomen. De resultaten gaven stof tot nadenken. 
Wie had gedacht dat juist de glijbaan uit inox de meest ranzige 
wildgroei zou voortbrengen? 

Leerlingen decoderen de namen van 8 verschillende types zagen en 
achterhalen zo hoe elk type specifiek gebruikt werd © ETWIE

20

ET
W

IE
 J

A
A

R
B

O
EK

 2
0

22



Leerlingen linken de verschillende broodsoorten aan landen en culturen in het Bakkerijmuseum © ETWIE



Veel lof voor de leerkrachten, leerlingen en begeleiders 
die aan elke erfgoedklas een mooi slot breien, want dat 
betekende voor hen meestal ook s’avonds en in de klas nog 
wat voorbereidingswerk. De klas van juf Sabrina neemt tijdens 
Erfgoeddag het Bakkerijmuseum over. De leerlingen van 
meester Koen gidsen hun ouders vol overgave en met veel 
praktische demonstraties door het schrijnwerkersmuseum. 
De klas van meester Frederic volgt een speciale koperrond-
leiding in de Onze-Lieve-Vrouwkerk in Brugge. En de leerlingen 
van meester Koenraad en juf Fien organiseren een gezellige 
namiddag in de kaasmakerij voor ouders en grootouders, met 
interactieve rondleiding en zelfgemaakte kaasplankjes.

Wat mij van het voorjaar bijblijft, is dat het zowel leerlingen 
als begeleiders uit het erfgoedveld goed doet om gedurende 
langere tijd samen te werken. Het maakt een wezenlijk verschil 
uit als je elkaars namen kent en vlot kan gebruiken. De juffen en 
meesters geven dan weer aan dat het erg fijn is om eens met 
anderen te kunnen samenwerken. En voor mezelf was het een 
waar genot om opnieuw te voelen hoe het is om voor een klas 
te staan en abstracte dingen uit te leggen aan een bende jonge 
geesten en ze dat in de praktijk dan te kunnen laten ervaren. 

Het najaar

Vanaf september 2022 worden de duo’s voor de tweede golf 
van het project gevormd. En zo begint opnieuw een nu al 
wat vertrouwder stramien. De kennismaking met verkenning 
van de erfgoedlocatie en -collectie. Een brainstorm met twee 
luiken. Het uitwerken en bespreken van het eerste sneuvel-
voorstel voor een vijfdaags programma met rode draad en per 
dag enkele concrete leeractiviteiten. Bijwerken en opnieuw 
aftoetsen van dat programma. En tot slotte met iedereen op 
dezelfde lijn en met afspraken omtrent taakverdeling gemaakt 
opnieuw aan de slag gaan om dit alles te vertalen naar een 
concrete erfgoedklas.
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De duo’s voor dit schooljaar zijn VBS De Waaier met Made in 
Inox, VBS De Libel met het openluchtmuseum Bachten de Kupe, 
GO! Basisschool De Startbaan met Luchtvaartmuseum FAS Expo, 
en OVSG Buitengewoon Basisonderwijs De Ganzenveer met het 
Volkskundemuseum Brugge. Samen met VBS De Zonnebloem 
en het Koetsenmuseum in Hooglede wordt ook een traject 
opgestart, maar na drie bijeenkomsten is de samenwerking door 
onvoorziene omstandigheden noodgedwongen stopgezet. VBS 
De Wijzer, die vorig schooljaar al een eerste keer aan het project 
Erfgoedklassen deelnam, herhaalt dit jaar met een nieuwe klas 
het uitgewerkte programma bij de Oude Kaasmakerij. Mooi 
meegenomen, want zo kunnen we het bestaande programma 
nóg verder verfijnen.

Meer weten?
Neem dan contact op met Robin via robin@etwie.be.

Leerlingen oefenen met slagletters om hun naam in een plaatje met 
koper te kloppen bij de kopersmid © ETWIE
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De geschiedenis van rekenhulpsystemen 
verteld aan de hand van de verzameling 

van drie verzamelaars.

Van telraam tot zakrekenmachine
Vlaanderen kent een groot aantal privéverzamelaars, waaronder verzamelaars 
van rekenhulpmiddelen en -machines. Zij zijn bij uitstek de personen met 
de grootste technische kennis over de werking van deze objecten en hun 
geschiedenis. De meeste kennis vind je immers terug bij zij die gepassioneerd 
bezig zijn met het erfgoed. De kennis van deze verzamelaars willen we in beeld 
brengen en borgen voor de toekomst.

‘In beeld brengen’ nemen we bij ETWIE heel letterlijk. We vragen aan een 
videografe om de verzamelaars en hun verzameling te filmen en zoomen in op 
een aantal van hun mooiste of meest bijzondere objecten. In een reportage 
brengen Serge Devidts, Dirk Standaert en Cris Vande Velde, drie verzamelaars 
van rekenhulpmiddelen, de historische stukken weer tot leven. 

Preparation is key! 

Nog voor de zomer start ik met uitzoeken wie in Vlaanderen rekenhulpmiddelen 
verzamelt. Ik duik in onze kennisbank. Een van de belangrijkste verzamelaars, 
Pierre Vlerick, overleed helaas in 2021. Hij stond bekend om zijn grote technische 
kennis van schrijf- en rekenmachines. Met zijn overlijden verdween dus ook zijn 
kennis om de machines te onderhouden én opnieuw in werking te stellen. Verder 
wijst de ETWIE-kennisbank mij naar Fred Haegens en Serge Devidts. 

"ETWIE als katalysator voor het samenbrengen van 
privéverzamelaars is heel waardevol. Het is niet altijd 
gemakkelijk om elkaar terug te vinden, en dan is een 

duwtje in de rug altijd welkom! Zowel de opnames als en 
het bezoek achteraf in het Industriemuseum waren heel 

gezellig".

Cris Vande Velde
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Fred verzamelde mechanische rekenmachines, maar moest 
wegens een verhuis naar een kleiner appartement zijn 
verzameling grotendeels van de hand doen. Fred toont mij 
gepassioneerd een aantal kleine toestellen, en verwijst mij 
door naar Dirk Standaert, waar een deel van zijn verzameling 
rekenlatten terechtkwam. Op naar Oostende, waar Dirk me 
met open armen (en pizza) verwelkomt. De kasten puilen uit 
van de rekenlatten, in alle vormen en maten. Een keuze maken 
zal moeilijk worden, maar het is snel duidelijk dat Dirk en zijn 
verzameling deel moeten uitmaken van dit project! Dirk vertelt 
op zijn beurt over een andere verzamelaar, Cris Vande Velde, die 
mechanische rekenmachines verzamelt. 

Een volgende trip brengt me bijgevolg naar Berendrecht waar 
ik met open mond door Cris zijn verzameling gegidst wordt. 

Mijn kennis van rekenmachines beperkt zich tot dan tot het 
exemplaar dat ik als scholier bezat. Hier leer ik over de evolutie 
en verschillende mechanismen en manieren om de  decimalen 
over te dragen. Ik zie rekenmachines die groter zijn dan een 
oven en te zwaar voor één persoon om te tillen. Bovendien 
weet Cris niet alleen veel, maar hij herstelt ook alle machines 
zelf én kan er boeiend over vertellen. Mijn tweede hoofdrol-
speler is bij deze een feit.

Ten slotte ga ik op bezoek in Puurs bij Serge Devidts. Met meer 
dan 3000 elektronische rekenmachines, een indrukwekkende 
verzameling, vormt Serge het sluitstuk om het verhaal van de 
geschiedenis en de diversiteit van de rekenhulpmiddelen te 
vertellen. 

 Liese Lattrez in actie! © ETWIE



De volgende stap is iemand vinden voor het filmen van dat 
alles en een scenario of filmplan schrijven. We besluiten te 
focussen op drie objecten per verzamelaar, waarbij zowel de 
verzameling als de verzamelaar aan bod komtkomen. De films 
moeten laagdrempelig en helder zijn. De doelgroep zijn dan wel 
geïnteresseerde erfgoedliefhebbers, ze hebben daarom echter 
niet meteen een gedetailleerde technische achtergrondkennis. 
Een kijker zonder voorkennis moet dus kunnen zien hoe de 
rekenmachine werkt en hoe een bewerking tot stand wordt 
gebracht. Een hele uitdaging!

"Wat ook hartverwarmend is, is dat er een 
organisatie in Vlaanderen is die ons industrieel 
erfgoed zo nauw aan het hart ligt. Het borgen 
van kennis, op elke mogelijke manier, is iets 
waar een verzamelaar wel eens wakker van 

ligt..."

Cris Vande Velde

Liese Lattrez wordt uiteindelijk de vrouw om onze plannen in 
beeld te brengen. 

Ready, set, action!

En dan is de dag voor het filmen aangebroken. Liese laadt 
haar koffer uit en samen ‘verbouwen’ we de ruimte zodat 
de verzamelaar en de objecten mooi in beeld komen. Er 
worden extra lichten geplaatst, de verzamelaars krijgen een 
microfoontje en de camera krijgt een plek. We drinken nog 
een koffie en gaan door het scenario. De verzamelaars trekken 
hun schoonste hemd aan, de huisdieren worden subtiel buiten 
beeld gehouden en dan kunnen we beginnen!

Net zoals de eerste pannenkoek altijd mislukt, laat ook de 
eerste take het afweten. We sturen wat bij (niet in de camera 
kijken!), stellen extra vragen en hernemen het script. Waar het 
hart van vol is, loopt de mond van over. En ook dat is hier het 
geval. We willen graag filmpjes van ongeveer drie minuten, 
liefst zonder veel knipwerk. Het is dus een kwestie van alles 
helder maar beknopt te vertellen én tegelijk te tonen op de 
machine. Het wordt een huzarenwerk: tonen hoe de machine 
werkt, vertellen over de geschiedenis van het object, hoe 
het in de verzameling terecht kwam, waarom het belangrijk 
is en waarom de verzamelaar het in de spotlight wil zetten.  

De verzamelaars op bezoek in het Industriemuseum © ETWIE
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beginnen te draaien. En dan: niets. De verlichting valt uit; de 
machine blokkeert. De oude machine zorgt dat de zekering 
springt. We proberen het een tweede keer. De verlichting valt 
uit; de machine geeft een knal, begint te roken en is niet meer 
aan de praat te krijgen. Hiermee eindigt onze opnamedag 
lichtjes in mineur. Gelukkig krijg ik ’s avonds van Cris een 
berichtje dat hij de rekenmachine heeft kunnen repareren en 
dat er dus geen slapeloze nacht volgt. Oef!

Het resultaat

Het resultaat van de opnames zijn negen korte films die je 
meenemen van rekenschuiflatten, rekenboeken en mechanische 
rekenmachines naar de eerste elektronische rekenmachines, én 
uiteindelijk ook de kleine zakrekenmachine die ik als scholier 
gebruikte. Zonder het bewust zo te regisseren, sluiten de 
verhalen van de verzamelaars overigens naadloos op elkaar aan. 
Dirk startte zijn verzameling rekenlatten wanneer deze verdreven 
werden van de markt door, jawel, de zakrekenmachine. Maar 
wanneer men een raket naar de ruimte schiet, vliegt er nog 
steeds een rekenlat of mechanische rekenmachine mee.

Eind december organiseerden we een avant-première voor alle 
verzamelaars in het Industriemuseum. En zie ze stralen!

Meer weten?
Neem zeker een kijkje op ons YouTube-kanaal of onze website, 
of neem contact op met Sanne via sanne@etwie.be.

Allemaal in drie minuten. Maar het moet gezegd: de mannen 
zijn professionals! Op een uurtje staat alles op film en kunnen 
we weer inladen. 

Niet zonder gevaar

Eén fragment haalde de final cut niet, maar wil ik je niet 
onthouden. Kijk je alle films over de mechanische rekenma-
chines na elkaar, vraag je je misschien af waarom er in de laatste 
film geen bewerking wordt uitgevoerd. Cris voert tijdens de 
opname weldegelijk een – zij het zeer complexe – bewerking 
uit. De machine begint te rekenen, maakt lawaai, de radartjes 
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Af en toe mag ETWIE een stagestudent 
ontvangen. Dat vinden we verrijkend 

voor de studenten zelf, maar ook voor 
ons. Het geeft ons een nieuwe frisse blik 
in onze organisatie en op onze werking. 
Ze betekenen ook een extra hulp omdat 

ze taken kunnen doen waar we zelf 
soms de tijd niet voor vinden of waarop 

we niet genoeg in de diepte kunnen 
doorwerken. Daarnaast vinden we het 

nuttig dat studenten van het werkleven 
kunnen proeven en ervaring opdoen. 

Daarom geven we ze met alle plezier een 
kortstondig plekje in ons team.

Een warm welkom 
voor de stagestudent

Na een aantal jaar studenten ontvangen hebben we al een paar dingen geleerd. 
Zelf vinden we een kennismakingsgesprek bijvoorbeeld heel belangrijk. Het 
zorgt ervoor dat de verwachtingen voor beide partijen duidelijk zijn. In zo’n 
gesprek maken we duidelijk wat we van de student verwachten en wat het 
takenpakket zal inhouden. Anderzijds vinden we het belangrijk dat er een 
bepaalde klik met de student is. Het is namelijk een intensieve samenwerking, 
waarbij we op elkaar moeten kunnen vertrouwen. 

Belangrijk is om één aanspreekpunt, één begeleider te hebben binnen het 
ETWIE-team. Iedereen bij ETWIE kan overigens optreden als stagebegeleider. 
Eén aanspreekpunt zorgt voor een vlotte doorstroming van informatie en een 
heldere follow-up. Daarnaast vinden we een zelfstandige aanpak en verant-
woordelijkheid heel belangrijk. Omdat we een klein team zijn dat nogal wat 
werk verzet, is het belangrijk dat de student een fikse dosis autonomie bezit.

Toegegeven, er komt soms heel wat kijken bij zo’n stage. Van het ondertekenen 
van een stageovereenkomst, over het regelen van een laptop en het bespreken 
van uren en taken, tot het wegwijs maken op onze thuisbasis: het Industrie-
museum. Maar zelfs het maken van een stageverslag schrikt ons niet af, omdat 
we weten hoe belangrijk werkervaring op een echte werkplek is tijdens je 
studies. En hebben wij al geluk gehad met onze stagiair(e)s! Stuk voor stuk 
namen ze werk over waar we zelf niet toe kwamen, of vulden ze onze taken 
aan. 

We horen natuurlijk graag ook eens van hun kant hoe het is. Hoe ervaarden 
onze twee stagestudenten uit 2022 hun periode bij ETWIE? We vroegen het 
aan Viktoria Verhelst en Donna Morren zelf!
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Dag Viktoria en Donna, wanneer deden jullie stage bij 
ETWIE?

Viktoria: “Ik volgde een stage bij ETWIE van begin maart tot 
eind april 2022.”

Donna: “Van 31 januari tot 22 april 2022 heb ik bij jullie vier 
dagen per week stage gelopen.”

Voor welke opleiding was je hier, en voor hoeveel 
dagen?

Donna: “Dit was voor de masteropleiding Conservatie-Res-
tauratie van de Universiteit Antwerpen, in totaal goed voor 384 
uren verspreid over 13 weken.”

Viktoria: “Voor mij was het voor de masteropleiding Erfgoed-
studies aan de Universiteit Antwerpen, voor een totaal van  
20 dagen.”

Hoe kwamen jullie bij ETWIE terecht?

Viktoria: “Ik kende ETWIE al langer omdat ik industrieel erfgoed 
zo boeiend vind. Door een presentatie van Joeri Januarius 
tijdens mijn opleiding, over industrieel erfgoed en de werking 
van ETWIE, ben ik op het idee gekomen om bij ETWIE stage te 
lopen.”

Donna: “Ik ben bij er terecht gekomen via mijn promotor. Zij 
liet me weten dat er een groot project rond asbest in cultureel 
erfgoed liep en dit sloot heel goed aan bij mijn thesisonderwerp 
over verpakkingsmogelijkheden bij asbest in museale collecties.”

Welke opdrachten kreeg je?

Donna: “Ik ben meegegaan op plaatsbezoeken in collectiebe-
herende instellingen, op zoek naar asbest. Daarnaast mocht 
ik een enquête opstellen om ook buitenlandse musea bij het 
project te betrekken. Ik ben ook veel bezig geweest met de 
asbestdatabank voor de nieuwe website van ETWIE: ziteras-
bestin.be. Verder kreeg ik de mogelijkheid om meerdere 
studiedagen en vergaderingen bij te wonen. Hieruit heb ik veel 
kunnen leren.”

Viktoria: “Ik heb gewerkt rond twee technieken die uitgevoerd 
worden aan de Vlaamse universiteiten: glasblazen en het 
maken van droge microscopische preparaten. De stage begon 
met lezen over de onderwerpen; hiervoor kreeg ik voldoende 
tijd om mijn volgende taken nauwgezet te kunnen vervullen. Zo 
heb ik interviewvragen opgesteld en nadien zijn we langsgegaan 
in een atelier voor glasblazerij en het labo voor het maken 
van preparaten aan de Universiteit Gent. Vanuit aangereikte 
literatuur van ETWIE heb ik een filmplan leren opstellen, dat 
diende voor het maken van een filmpje over de techniek van 
de preparaten. Daarnaast heb ik de voorbereidingen getroffen 
voor een artikel op de website van ETWIE over preparaten en 
een aanmelding op het platform immaterieelerfgoed.be.”

Wat vond je leuk aan je taken bij ETWIE? 

Viktoria: “Ik heb veel kennis opgedaan omdat ik opdrachten heb 
uitgevoerd waarvan ik eerst niets wist hoe dit te doen. Ook is 
het fijn hoe ik betrokken werd bij de verschillende activiteiten: 
domeinoverleg van de partners rond immaterieel erfgoed, 
langsgaan bij beoefenaars van de technieken, ETWIE’s wekelijkse 
teamoverleg en de klankbordgroep. Hierdoor krijg je een goed 
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beeld van hoe het erfgoedveld in elkaar zit. De opdrachten die 
ik kreeg, waren taken waarbij je ook een resultaat te zien krijgt. 
Zo is het filmpje gepubliceerd op de website en is de techniek 
van droge microscopische preparaten opgenomen in de grote 
verzameling immaterieel erfgoed op immaterieelerfgoed.be.”

Donna: “Ik vond de afwisseling tussen bureauwerk en plaats-
bezoeken echt ideaal. Het hield me fris en alert om zowel de 
praktijk voor collectiebeheer als de theorie rond asbestbeheer 
samen te ervaren.”

Zijn er ook dingen die je minder leuk vond?

Viktoria: “Dat is een moeilijke vraag, want ik kan niks bedenken 
dat er echt uitspringt. Ik vind zelf dat het onderzoek en het in 
kaart brengen van de technieken die worden uitgevoerd aan de 
universiteit nog diepgaander hadden gekund. Helaas was mijn 
stagetijd te beperkt om dit te kunnen doen. Dus mijn aantal 
dagen bij ETWIE hadden gerust nog wat meer mogen zijn.”

Donna: “Ik kan ook niet zo meteen iets bedenken. Jammer vond 
ik dat corona nog erg aanwezig was, waardoor het contact met 
de andere medewerkers redelijk beperkt bleef.”

Wat heb je bij ons geleerd? En welke ervaring zal je het 
meest bijblijven? 

Donna: “De belangrijkste les die ik uit mijn stage geleerd heb, is 
dat ik eigenlijk niet zo onzeker hoef te zijn. Je leert als persoon 
elke dag bij en dat is heel mooi om bij stil te staan. Zo begon ik 
mijn stage met bijna geen kennis over asbest en eindigde deze 
periode als asbestkenner. Ik vond de plaatsbezoeken het leukst. 
Er zijn zoveel verschillende collecties en zoveel verschillende 

mogelijkheden om collectiebeheer aan te pakken. Het was een 
heerlijke ervaring om te komen op plekken waar je als ‘normale 
bezoeker’ niet komt, bijvoorbeeld de droogdokken aan het 
MAS.”

Viktoria: “Wat me het meeste zal bijblijven zijn de twee plaats-
bezoeken aan de glasblazerij en aan het labo histologie. Beide 
medewerkers waren heel erg gepassioneerd over hun vak en 
konden blijven vertellen. Ze toonden dan ook met trots het 
resultaat van hun werk en de diverse materialen en technieken 
die ze gebruikten en beheersten. Naast de werking van ETWIE 
heb ik vooral bijgeleerd over immaterieel wetenschappelijk 
erfgoed en hoe het ontsloten en geborgd kan worden. Ik 
leerde hoe je een filmplan kan opstellen en op welke manier 
erfgoed kan aangemeld worden op immaterieelerfgoed.be. Het 
opstellen van interviewvragen heeft nu ook geen geheimen 
meer voor me.”

Wat zou je een volgende stagiair willen meegeven?

Viktoria: “Op mijn kennismakingsgesprek werd me door de 
collega’s van ETWIE aangeraden om de 20 stagedagen te 
verspreiden over een langere periode. Zo zou het interessanter 
en leerrijker zijn. Dat heb ik dan gedaan en zo kon ik inderdaad 
meegaan naar verschillende plekken en waren de opdrachten 
meer divers. Een aanrader om bij ETWIE stage te lopen!”

Donna: “Ook als je twijfelt: gewoon doen! Al doende leer je 
heel veel bij.”

Meer weten? 
Zin om een stage te lopen bij ETWIE? Check dan onze website 
voor de mogelijkheden of mail naar info@etwie.be.
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Wat een museum laat zien in de tentoonstelling is slechts het topje van de ijsberg.



De kennisbank is het meest bezochte 
onderdeel van de ETWIE-website. 

Naast zoeken in de uitgebreide 
Belgische Bibliografie voor Industriële 

Archeologie en Industrieel Erfgoed (8925 
titels) ontdek je er actoren (1737)  in 

Vlaanderen en Brussel die iets hebben 
met technisch, wetenschappelijk of 

industrieel erfgoed. Dat gaat van musea 
tot privéverzamelaars en van vakmannen 

tot onderzoekers. In dit artikel staan 
we stil bij pagina’s in de kennisbank 
die – onterecht – weinig bezoekers 

aantrekken.

Er was eens in de kennisbank…
Niet alle actorpagina’s worden even vaak geraadpleegd. In het verleden gaven 
we af en toe al eens mee wat de populairste actorpagina’s van het afgelopen 
jaar waren. Maar dat zegt op zich weinig over de grote diversiteit aan actoren 
verborgen in de kennisbank. De serie nieuwsberichten ‘Uit de kennisbank’ 
werd een tijdje gebruikt om minder gekende actoren of thema’s in de schijn-
werpers te plaatsen. Maar met zoveel informatie blijft er natuurlijk nog veel te 
ontdekken.

Deze keer gooien we het over een andere boeg en zetten we de actorpagina’s 
die volgens onze statistieken het minste aangeklikt worden op een pedestal. 
Als een boom valt in het bos en niemand heeft het gehoord of gezien, is de 
boom dan gevallen? Nou, ja, de boom viel en de organisatie of verzamelaar die 
op die minst bezochte actorfiche staat bestaat gewoon, ook als er maar weinig 
bezoekers op hun plekje in de kennisbank voorbij komen.

Is er een goede reden te vinden waarom deze actoren weinig opgezocht 
worden in de kennisbank? Niet meteen. Misschien omdat ze vanuit hun eigen 
kringen zo goed gekend zijn dat mensen ze rechtstreeks bereiken in plaats 
van via een omweg in de kennisbank? Een boeiende hypothese, want dat zou 
meteen ook wat zeggen over de meest bezochte actoren!

De minst bezochte actorfiches blijken stuk voor stuk erg boeiende organi-
saties te zijn, professioneel en zelfs verrassend omvangrijk. Of beter gezegd, 
ze verdienen het zeker om even in de schijnwerpers geplaatst te worden. 
Dus schrijf je in voor hun nieuwsbrief, plan een bezoekje aan hun collectie of 
snuister eens rond op hun website.
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Werkgroep Astrogeschiedenis

Deze werkgroep is onderdeel van de 
Vereniging Voor Sterrenkunde (V.V.S.), 
een organisatie die in 1944 opgericht is. 
Binnen de V.V.S. buigt de werkgroep zich 
over de geschiedenis van sterrenkunde 
in België in de ruimste betekenis van 
het woord: van technische zaken (over 
pakweg waarnemingstechnieken als 
magnetrometrie) tot sterrenkundige 
verjaardagen en het verhaal van de 
diverse (volks)sterrenwachten. De 
leden publiceren hierover bijdragen in 
het tijdschrift ‘Heelal’.

In 2021 heeft deze werkgroep zijn 
tweede adem gevonden. Dirk Devlies 
nam de fakkel over van voorzitter Philip 
Corneille. Neem zeker eens een kijkje 
op hun website of schrijf je in voor hun 
nieuwsbrief om op de hoogte te blijven 
van evenementen.

De werkgroep Astrogeschiedenis 
voor de Volksterrenwacht Biesbroeck vzw 

© Werkgroep Astrogeschiedenis
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https://lists.vvs.be/postorius/lists/vvsastrohist.ls.vvs.be/


Johan Bex – uurwerkmaker.be

De man achter uurwerkmaker.be is Johan Bex. Hij herstelt – 
zoals de naam van de website doet vermoeden – uurwerken 
allerhande, van oude horlogerie tot polsuurwerken en klokken. 
Hij was ook 10 jaar lesgever bij Syntra Tongeren in horloge-
makerij. Het vak en fijne werk zit in de genen; hij komt uit een 
familie van uurwerkmakers en juweliers. Op zijn website vind 
je voorbeelden van zijn herstellingen, verrassend boeiende 
informatie over het onderhoud van een klok, lijsten van 
fabrikanten (kan altijd handig zijn om te weten) en heel wat 
links naar horlogerie-kijkplezier op Youtube.

Abarth Works Museum

De bezoekers van onze kennisbank zijn duidelijk minder fan 
van Italiaanse auto’s, anders was het Abarth Works Museum 
in Lier wel hoger gerangschikt. Het is nochtans indrukwekkend 
wat oprichter Guy Moerenhout realiseert en tentoonstelt. Het 
museum opende officieel in 2015 en toont 80 legendarische 
klassiekers uit een collectie van zo’n 300 wagens. En dat zijn 
heus niet, zoals de naam doet vermoeden, alleen Abarths. Veel 
namen uit de rallywereld zijn eigenlijk present. En opvallend, 
ook flink wat Lada’s. Guy Moerenhout was immers importeur 
van dit automerk, stichtte LADA SPORT en bouwde gestaag aan 
één van de grootste Lada-collecties van de wereld.
Wie benieuwd is wat er te ontdekken valt, boekt best een 
bezoek. Heb je net dat beetje extra motivatie nodig, bekijk 
dan de museum tour op Youtube. Vanuit drone-perspectief 
vlieg je letterlijk  doorheen de collectie. Of volg de erg actieve 
facebook- en instagrampagina.
Het museum heeft concrete en eerlijk gezegd indrukwekkende 
plannen voor een nieuwe locatie in 2023. Het doel is om de 
collectie nog meer tot zijn recht te laten komen en beter in staat 
te zijn om groepen te ontvangen. Dat zal vast de moeite zijn!
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https://uurwerkmaker.be/
https://www.abarth-gmr.be/en/
https://www.youtube.com/watch?v=EXiwNIpEEck&ab_channel=AbarthWorksMuseum
https://www.facebook.com/profile.php?id=100057821252867
https://www.instagram.com/abarthworksmuseum/?hl=nl


Meer weten?
De ETWIE-kennisbank is natuurlijk nog niet volledig! Lees je dit 
en wil je er graag in opgenomen worden in de kennisbank, stuur 
dan even een mailtje naar info@etwie.be of via MyEtwie!

	Veel blinkend koetswerk te bewonderen in het Abarth Works 
Museum in Lier © Abarth Works Museum

	 Fijne metaalbewerking met oog voor detail bij de uurwerkmaker 
© uurwerkmaker.be
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Op mijn twaalfde verjaardag kreeg ik een 
microscoop cadeau. Veel meer dan een 
uienschil onder de loep nemen deed ik 

toen niet, maar de fascinatie voor het 
voorwerp bleef nazinderen. In 2022 

verdiepte ik me in het academisch-we-
tenschappelijke erfgoed waardoor ik 

algauw bij Barbara De Kegel belandde 
in het laboratorium histologie van de 

Gentse Universiteit. Op dagelijkse basis 
maakt technisch laborant Barbara er 

droge microscopische preparaten die 
gebruikt worden voor verschillende 

soorten onderzoek. Daar zal ook wel een 
microscoop aan te pas komen!

Hoe maak je… een preparaat?
Wat is een preparaat? 

Een preparaat is een stukje dierlijk of plantaardig weefsel dat zodanig behandeld 
wordt dat het met behulp van een microscoop bestudeerd kan worden. Op 
die manier worden de cellen waaruit het organisme bestaat van dichterbij en 
gedetailleerd onderzocht. Het type onderzoek kan erg uiteenlopend zijn. Zo is 
er biologisch onderzoek, maar ook voor archeologische studies van beenderen 
wordt er al eens een preparaat gevraagd. Het soort preparaten dat in het labo 
histologie wordt gemaakt, zijn droge preparaten – om het onderscheid te 
maken met de natte preparaten, zoals bokalen met weefsels op formol. 

Studenten, doctorandi, professoren en zelfs musea willen bepaald onderzoek 
voeren en hebben hiervoor zo’n preparaat nodig. Dan kloppen ze bij Barbara 
aan. Zij probeert de wensen van opdrachtgevers zo correct mogelijk te 
interpreteren en zet het benodigde weefsel om in bruikbare preparaten. 
Van dier tot doos 

Uitsnijden
Om van een dier naar een microscopisch preparaat te gaan, zijn er heel wat 
stappen te gaan. Tijdens het bezoek in het labo histologie is Barbara met een 
octopus aan de slag. Met een scherp chirurgisch mes snijdt ze de bek van het 
beestje los; een stukje van zo’n 2 op 3 centimeter. Die bek hebben onderzoekers 
namelijk nodig, dus er moet een preparaat klaargestoomd worden. 

Fixeren
Na het uitsnijden komt het fixeren: een behandeling met chemische stoffen. 
Dit zorgt ervoor dat het weefsel niet langer kan degraderen of veranderen. 
Chemisch gezien zorgen fixatieven er immers voor dat de eiwitten in het 
weefsel verknopen, waardoor ze niet meer van positie kunnen veranderen 
en alles behouden blijft zoals het was. Het spreekt dan ook voor zich dat 
een kraakvers weefsel altijd beter is. Wordt het weefsel eerst nog even in de 
diepvries bewaard, dan verandert de samenstelling alleen al door het bevriezen 
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en ontdooien, wat resulteert in een ander en minder optimaal 
preparaat voor later onderzoek. 

Om het te fixeren, ook wel ‘doorvoeren’ genoemd, wordt het 
weefsel in de histokinette geplaatst. Dit toestel zorgt ervoor 
dat het weefsel rondom zoveel mogelijk van water ontdaan 
en gefixeerd wordt; dat gebeurt meestal met formol (formal-
dehyde + water). Dit zorgt ervoor dat het stukje dier overal 
even zacht wordt. Wat moet geprepareerd worden, bestaat 
namelijk meestal uit verschillende soorten weefsel: beenderen, 
kraakbeen, huid, spierweefsel… Deze moeten dezelfde 
zachtheid hebben, opdat er gemakkelijk flinterdunne schelletjes 

van gesneden kunnen worden. Want is één van de onderdelen 
van het weefsel nog té hard of te zacht, dan kan dit zorgen voor 
een slecht resultaat bij het snijden. 

Het weefsel, de octopusbek, wordt dus in een koker vastgezet 
en ondergedompeld in een carrousel van verschillende 
alcoholbaden met verschillende alcoholpercentages om het 
weefsel geleidelijk aan te ontwateren om het later te kunnen 
inbedden. Zodra het weefsel volledig geïmpregneerd is, is het 
klaar en kan het naar het volgende station.

Bek van de octopus © ETWIE
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Inbedden

De volgende stap in het proces van dier tot preparaat is het 
inbedden van het weefsel in een stevig medium, om er coupes 
van te kunnen snijden. Meestal wordt daarvoor paraffine, 
epoxy of een ander polymeer zoals methacrylaat (technovit 
7100) gebruikt. Paraffine heeft het voordeel dat dit na het 
snijden van de coupes kan opgelost worden zodat alleen het 
weefsel overblijft. Het voordeel van epoxy en methacrylaat is 
dat het veel fijner en dunner kan versneden worden, van 1 tot 
7 micrometer. Er kunnen bovendien veel grotere weefselstalen 
mee gemaakt worden dan met paraffine. 

De keuze voor de ene of andere inbedding is dus afhankelijk 
van wat de onderzoeker nodig heeft voor zijn onderzoek. Het 
inbeddingsmiddel moet volledig in het weefsel dringen. Dan 
wordt het voldoende hard om te kunnen snijden. Het gebeurt 
al eens dat het middel niet volledig kan of wil doordringen. Dan 
ontstaat een oneffen coupe, waarbij sommige deeltjes van het 
weefsel ontbreken. 

De bek van de octopus is ingebed © ETWIE
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Monteren
Wanneer het weefselblok, het ingebedde weefsel dus, klaar 
is, kan het stevig op een draagblok vastgemaakt worden. Dan 
is het tijd om het geheel te verhuizen naar de microtoom! De 
microtoom is het toestel waarmee de heel dunne sneetjes 
(coupes) van een weefselblok worden gesneden. De laborant 
bepaalt de dikte van de coupe, en stelt ook nog andere 
parameters in, zoals de snelheid waarmee gesneden wordt. 
Ook hier is het uiteindelijke doel van de preparaten belangrijk. 
Wil de onderzoeker een heel fijn detail? Gaat het om een groot 
of klein weefsel? Wil de onderzoeker het volledige weefsel 
of slechts een deeltje? De meest courante instelling voor 
histologisch werk en van de doorsnee microscoop is een coupe 
met een dikte van 2 tot 10 micrometer. 

De microtoom is klaar om coupes te snijden © ETWIE

Snijden
Tijdens de volgende stap, het snijden, is concentratie een 
belangrijke factor. De eerste coupes zijn namelijk niet altijd goed 
genoeg. Het is aan de laborant om te voelen hoe dik de coupe 
kan zijn, of alle deeltjes van het weefsel goed ingebed zijn, of 
er geen gaatjes in de coupe zitten, of de druk die uitgeoefend 
wordt op het mes overal gelijk is… Regelmatig oefenen is hier de 
sleutel tot succes, zoals bij elk ambacht! 

Wanneer het microtoommes een coupe gesneden heeft, 
neemt Barbara deze op met een pincet en laat de coupe 
letterlijk uitstrekken in een bakje warm water. De temperatuur 
van het water varieert naargelang het soort inbedmedium dat 
werd gebruikt, en ook wel van de grootte van de coupes. Het 
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blokje op de foto, met de bek van de octopus, is eigenlijk best 
een groot weefselblok met grote coupes. Het kan nog nét op 
een microscoopglaasje. Het uitstrekken van de snede is een 
essentiële tussenstap: door het warme water spreiden de pas 
gesneden en soms verfomfaaide coupes zich mooi en zichtbaar 
uit. Daarna wordt de coupe opgevist met een glaasje en op een 
warmteplaat gelegd om te drogen. 

De voorwerpglaasjes, waarop de coupes komen, zijn op 
voorhand genummerd. De nummering is van groot belang om 
de juiste volgorde van de coupes aan te geven. Is er tussendoor 
een coupe mislukt, wordt er een leeg glaasje gebruikt, om 
aan de onderzoeker duidelijk te maken dat een stukje van het 
weefsel ontbreekt. Naast de volgorde geeft het nummer ook 
aan langs welke zijde de coupe gekleefd is. Op die manier wordt 
vergissing tijdens het microscopisch onderzoek vermeden. De 
bovenkant is namelijk geen onderkant…. 

Kleuren
Zijn de coupes klaar, dan worden ze gekleurd, zodat de cellen 
nog duidelijker onderscheiden kunnen worden. Als paraffine als 
inbeddingsmiddel gebruikt werd, moet deze vooraf verwijderd 
worden. Bij epoxy of een ander polymeer is dit niet nodig (of 
mogelijk). De coupes worden in één of meerdere kleurbaden 
ondergedompeld en eventueel tussendoor gespoeld om de 
overtollige kleurstof te verwijderen. Bij plastic inbeddingen (met 
polymeren) worden de glaasjes vervolgens op de warmteplaat 
gelegd om volledig te dehydrateren alvorens het dekglaasje 
kan aangebracht worden. Bij de kleuring van paraffinecoupes 
gebeurt het ontwateren via een reeks alcoholbaden met 
oplopende concentratie van alcohol en tot slot een oplosmiddel 
dat compatibel is met de gebruikte lijm. 

Waar tot zo’n tien jaar geleden de dekglaasjes met de hand 
gekleefd werden, gebeurt het afdekproces vandaag de dag 
machinaal met de coverslipper. De preparaten moeten 
uiteindelijk nog enkele dagen drogen om de lijm te laten 
uitharden. 

Eenmaal het preparaat helemaal klaar is, wordt het bewaard in 
passende dozen. Klaar voor de microscoop! 

De coupes zijn gekleurd en klaar voor onderzoek © ETWIE
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Koninklijk Antwerps Genootschap voor Micrografie, 
Microscopie als hobby, 5e editie, Antwerpen: Koninklijk 
Antwerps Genootschap voor Micrografie, 2013, 180 p.

Gartner, Leslie P., Textbook of histology, 4e editie, Philadelphia: 
Elsevier, 2017, 656 p.

Wautier, Kristel & Jonckheere, Alexander & Meeusen, Jeroen 
& Ocsinberg, David, Micro, Macro, Mega: collectie Ocsinberg, 
keerpunt in de geschiedenis van de microscopie, Gent: Museum 
voor de geschiedenis van de wetenschappen, 2009, 111 p.

Met dank aan Viktoria Verhelst.

Meer weten?
Wil je meer weten over onze werking rond wetenschappelijk 
erfgoed? Neem dan contact op met Lieselot via 
lieselot@etwie.be.

Immaterieel erfgoed?

Zoals je kon lezen, komt er ook bij labotechnieken heel wat kennis 
en vakmanschap kijken. Technische laboranten en makers van 
preparaten leren de techniek al doende, door te experimenteren 
en zichzelf te verbeteren. Ze werken in wetenschappelijke en 
medische omgevingen zoals laboratoria, universiteiten, zieken-
huizen of faculteiten biologie, biomedische wetenschappen 
of diergeneeskunde. Ze geven hun kennis ook al doende door 
aan studenten en startende collega’s. Het blijft een proces van 
trial and error en het vraagt veel tijd om de techniek(en) te 
beheersen. Daarom zijn internationale congressen, vooral in de 
Verenigde Staten, een groot succes. Daar leerde Barbara heel 
wat tips, tricks en nieuwigheden kennen via het netwerk met 
andere laboranten histologie.

Vandaag worden misschien minder preparaten en coupes 
gemaakt dan enkele decennia geleden, maar ze zijn nog altijd 
bijzonder relevant. Het is de enige manier waarop je een 
weefsel van zo nabij kan zien, op zo’n gedetailleerde manier. 
Intussen wordt wel vaak eerst een CT-scan genomen, om te zien 
welk deeltje van een weefsel het meest interessant zal zijn om 
te gaan inbedden. 

ETWIE werkt rond wetenschappelijk erfgoed in al zijn vormen. 
Naar aanleiding van de jaarlijkse conferentie van Universeum 
(juli 2022), het Europees netwerk voor academisch erfgoed, 
werd de techniek van het maken van preparaten aan de 
universiteit onder de loep genomen. More to follow in 2023!
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Voor een klas vol zesjarigen 
staan ... Het is eens iets anders 

dan het ETWIE-bureau elke ochtend 
binnen te treden en de laptop open te 

klappen. Toen ik als achttienjarige voor 
de keuze stond wat ik met mijn leven 

wilde aanvangen, passeerden nochtans 
een aantal opties de revue. Mijn oog 

viel uiteindelijk op kunstwetenschappen 
en archeologie, maar (nipt) op de 

tweede plaats eindigde de opleiding 
tot kleuterjuf. Niet dat ik spijt heb van 
mijn keuze – ik werk nu in het leukste 

team van het land – maar wanneer 
FARO een oproep lanceert om vanuit het 

erfgoedveld naar een school te trekken 
als ‘erfgoedklasbak’ moet ik geen twee 

keer nadenken.

Erfgoedklasbakken
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Erfgoed in de klas

‘Erfgoeddag maakt school’ luidt het thema van Erfgoeddag in 2022. Binnen dit 
thema nemen medewerkers uit de erfgoedsector – de erfgoedklasbakken – in 
de week na Erfgoeddag gedurende één uurtje een klas over om er te vertellen 
over hun job en hun passie: erfgoed.

Voor ik voor de klas kan en mag staan moet ik eerst zelf naar school. Oetang, 
een multidisciplinaire ontwerpstudio van leerervaringen, geeft workshops 
waar we leren over ons doelpubliek, de kinderen, over cultuureducatie en 
hoe we een verhaal kunnen opbouwen en vertellen. Ik leer dat elke leeftijd 
zijn specifieke vaardigheden en mogelijkheden heeft. Jonge leerlingen hebben 
nog veel verbeelding en proberen graag dingen uit. Grotere kinderen zijn 
zelfstandiger en kunnen goed samenwerken. Ik leer ook dat ik vanuit mijn eigen 
sterktes moet vertrekken, van dingen waar ik me goed bij voel. Dat blijkt naast 
spelen en doen verhalen vertellen te zijn. Ik zal me dus als erfgoedklasbak 
richten op de eerste graad van het lager onderwijs, kinderen van het eerste en 
tweede leerjaar.

Waarover ik les zal geven? Gezien ik binnen team ETWIE het themanetwerk 
rond textielerfgoed opvolg, beslis ik dat mijn les over textiel zal gaan. Textiel is 
immers overal. Maar wat is textiel? En hoe kom je van schaap tot wollen trui? 
Daar wil ik wel een lesuurtje over uitweiden. Tijdens een volgende workshop 
met Oetang krijgt de les definitief vorm. Ik deel mijn lesuur op in vier delen: 
een intro, een verhaal, een moment om alles te verwerken en een slot. Het 
ETWIE-kinderboek is mijn vertrekpunt. Ik print, knip, plak en vul een doos met 
allerlei soorten weefsels, materialen en stoffen.

De theorie heb ik achter de kiezen, mijn lesonderwerp ligt vast. Nu nog een 
school vinden die mij als leerkracht-voor-een-uurtje wil ontvangen. Ik registreer 
mijn voorstel online zodat geïnteresseerden me kunnen vinden en ‘boeken’. 
Spannend!
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Juf Sanne

En dan is het zover! Ik ontvang twee aanvragen om les te geven. 
Eentje dicht bij huis en eentje in Gent. Ik stap de klas binnen 
en een twintigtal nieuwsgierige hoofdjes kijken mij, lichtjes in 
de war, aan. Ik ben niet hun ‘gewone’ juf, maar een vreemde 
persoon. Met een mysterieuze doos. Ik toon meteen de prent 
uit het kinderboek en de leerlingen raden het onderwerp 
van de les. Ze zien schaapjes, machines, naaiwerk, rekken vol 
kleren… Leerlingen uit het eerste leerjaar blijken niet op hun 
mondje gevallen en enthousiast hebben ze al gauw door dat 
mijn bezoekje rond textiel draait.

Wat is textiel eigenlijk? De doos gaat open en één voor één 
halen de kinderen er vanalles uit. Ze voelen, ruiken en nemen 
de meegebrachte spullen uitgebreid onder de loep: een sok, 
een zwembroek, een luier, een bol wol, een knuffelslang, 
een muts, een stofdoek en nog veel meer. Is alles in de doos 
textiel? Ja? Waarom ziet alles er anders uit? Waarom voelt 
een sok anders dan een washandje? De leerlingen leren dat er 
verschillende grondstoffen bestaan. De wol van de sok komt van 
het schaap, het katoen van het washandje van een plant. Ze 
ontdekken ook dat beide voorwerpen op een andere manier 
gemaakt zijn. Hoe kom je van schapenwol tot kledingstuk? We 
plaatsen alle elementen uit de zoekprent in de juiste volgorde 
en leren verschillende machines kennen. 

En dan wordt het tijd om zelf de handen uit de mouwen te steken! 
Ik leen van het Industriemuseum een demonstratieweefgetouw 
en neem weefkartonnetjes mee voor de leerlingen. Boven, 
onder, boven, onder… Ze weven erop los. In kleine groepjes zien 
ze ook hoe weven op een weefgetouw sneller gaat en meer 
mogelijkheden biedt dan een kartonnetje. Op het einde van de 
les toon ik nog een filmpje van een mechanisch weefgetouw uit 
het Industriemuseum. Wat maakt dat veel lawaai! En dat gaat 
nog veel sneller! Zo duurt het gelukkig minder lang om een lap 
stof te weven waarvan T-shirts kunnen worden gemaakt.  Een knuffelslang is ook textiel © ETWIE
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Voor de bel gaat, geef ik iedereen nog de opdracht om op weg 
naar huis goed te kijken en te voelen, want textiel is overal! Ik 
word uitgebreid geknuffeld en nagezwaaid, en keer tevreden en 
voldaan terug naar het ETWIE-bureau.

Met dank aan de leerkrachten en leerlingen van SBS De 
Oogappel in Ninove en De Sterrespits in Gent.

De kinderen van SBS De Oogappel zijn blij met hun weefwerkjes © ETWIE

Meer weten?
Neem dan contact op met Sanne via sanne@etwie.be!
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Wie had begin 2020 gedacht dat het zo’n 
tijd zou duren voor we weer vlot een 

ontmoetingsdag, studiedag of  
groepsbezoek zouden kunnen 

organiseren! Werken met erfgoed 
is werken met gepassioneerde 

mensen die verzamelen, vertellen, 
tonen, demonstreren, onderzoeken, 

herstellen… Niet omdat het moet, maar 
omdat ze dat willen en graag doen.

Eindelijk weer handjes schudden 
en mensen bijeenbrengen!

Na twee jaar contact op afstand, vreemd elleboogjes doen en dingen plannen 
om dan toch maar alles te annuleren omdat er weer een golf aankomt, 
is het enorm fijn om vele vaste klanten terug te zien op onze achtste 
ETWIE-ontmoetingsdag op het Eilandje.. De ontmoetingsdagen zijn momenten 
om liefhebbers van het TWI-erfgoed met elkaar te verbinden. In Antwerpen 
doen we dat opnieuw met boeiende lezingen, zang, eten en drinken, impres-
sionante demonstraties van vakmanschap en techniek en een wonderbaarlijke 
site om te gaan verkennen. Het relatief goede weer krijgenwe er gratis en voor 
niets bovenop!

Op 24 september staan we met het hele team ‘s morgens vroeg al klaar om 
iedereen warm te ontvangen in de overdekte hal van Stormkop. Eindelijk 
weer naamstickertjes uitdelen, aanwezigheidslijsten aanvinken en  vooral de 
deelnemers enthousiast begroeten. Dat is heel fijn en vaak ook memorabel. 
Zo zal ik de eerste woorden van Leo De Boeck (bezieler van www.leofoon.be) 
niet vergeten wanneer hij me de hand schudt: “Dag Robin, precies een beetje 
bijgekomen?” Een pijnlijke observatie, want inderdaad, het thuiswerk en veel 
minder verplaatsingen hebben m’n speklaagje subtiel een paar kilo’s rijker 
gemaakt. 

In de voormiddag staan vier interessante lezingen op het programma over het 
belang van goed onderzoek naar technisch, wetenschappelijk en industrieel 
erfgoed, gevolgd door een blik vooruit op wat ETWIE nog allemaal wil 
verwezenlijken voor onze nieuwe werkingsperiode 2023-2028 (zie eerder in 
dit jaarboek).

Het namiddagprogramma biedt de aanwezigen een unieke kans om de oude 
stadsdokken te verkennen. Er zijn rondleidingen tot in zo’n dok (zonder water, 
uiteraard), een bezoek aan het Rijn- en binnenvaartmuseum, gidstours van 
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MPM (Maritiem Patrimonium, Patrimoine Maritime) langs alle 
hoeken en kantjes van het Lichstschip 3 West-Hinder. In het 
schip en  naast de gangway zorgen de leden van de Ham Radio 
Club OSA Antwerpen voor de sfeer door lustig morsecode te 
tikken met hun seinsleutels, klein én groot.

Een gezellige bende smeden laat zich intussen gaan bij het 
smidsevuur en smeedt een anker. Vuur en hamers, altijd 
spektakel. In de ruimte ernaast is er deskundige uitleg over de 
werking van Voith-Schneider, een soort aandrijving met meer 
gerichte sturing voor de klassieke propeller en roer die gebruikt 
wordt in sleepboten. De voormalige werkplaats waar de smidse 
staat was specifiek uitgerust voor onderhoud en revisie van dit 
soort aandrijving.

Voor wie het liever bij een natje en een droogje houdt, is er in 
de overdekte hal nog een demonstratie fuiken vlechten door 
mandenvlechtster Jeanny Bouwen (www.deratelaar.be). De 
film over het bouwen van een mast bij De Scute (lees er meer 
over in het artikel van Lieselot) speelt in de Blauwe Zaal. Wie 
een stevige maag heeft kan discreet nog de medische beelden 
van Arthur van Gehuchten bekijken, waarop mensen met 
neurologische problemen te zien zijn, gefilmd voor studie- en 
onderzoeksdoeleinden. 

We kijken nu al uit naar de negende ontmoetingsdag in 2023!

Meer weten?
Wil je meer weten over de organisatie van onze 
ontmoetingsdag? Neem dan contact op met info@etwie.be

Foto's ontmoetingsdag © Corlazzoli

http://www.deratelaar.be
mailto:info%40etwie.be?subject=


Colofon 
Redactie: Lieselot Cornelis, Robin Debo, Hannelore De Craene, Joeri Januarius, Sanne Van Bellingen, Joost Van Deuren en Peter Loockx

v.u.: Sami Souguir – Stadhuis – Botermarkt 1 – 9000 Gent
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